
א. השיר “אעופה אשכונה” של רבי יצחק אבוחצירא זצ”ל הי”ד )אות א(.  ב. ההבדל בין אע”ג לאע”פ )אות ב(.  ג. ג’ חודשי הבחנה )אות ג(.  ד. “הפלפלין 
חייבין בערלה” באיזה פלפלין דברו )אות ד(.  ה. דברי אמונה וביטחון בצל יום השואה והגבורה )ה-י(.  ו. מימי הזעם ועד הקמת המדינה )ו-יא ואות 

כה(. ז. מהלכות ספירת העומר וממנהגי ימים אלו )יב-כד(.  ח. שבת היא האושר האמיתי )אות כו(.

מרגישים את האהבה של המשורר לבורא עולם
זה השיר הנפלא ]“אעופה אשכונה” ששר לנו ר’ כפיר פרטוש, הוא[ של רבי א. 

יצחק אבוחצירא ה’ יקום דמו. הוא היה בנו של אביר יעקב - רבי יעקב אבוחצירא. 
ואומרים שבגיל שתים עשרה לא היה על יד אביו יום יומים, וכשבא אמר לו: 
איפה היית? אמר לו: הייתי כותב שיר. אמר לו: תַראה לי אותו. הראה לו את 
השיר הזה, והוא כל כך התלהב ממנו, ובירך אותו. אמר לו: זה שיר נחמד ויקר 
מאד. מרגישים את האהבה של המשורר לבורא עולם. אבל ]רבי יצחק[ נפל 
)אחיו של רבי ישראל(  אבוחצירא  רבי דוד  ביד רשעים ארורים. מה נעשה?! גם 
גם כן נהרג בידי גוים בשנת תר”ף. וכן עוד כמה חכמים וצדיקים להחיש את 

הגאולה. ועדיין בעוה”ר הגאולה מתעכבת ומתמהמהת.

“אף על פי קאי, אף על גב לא קאי, תיובתא דרב אוזא, תיובתא”
נותן לספרים, לפעמים ב.  אני רוצה לומר משהו על כמה הסכמות שאני 

מביאים לי ביום אחד ארבעה ספרים שונים לכתוב עליהם הסכמה, ואני רוצה 
“לשחרר” את השלחן. ספר על ספר על ספר, מה זה?! אז אני כותב מה שאני 
רואה באותו רגע. והנה יש ספר נפלא, יצא ישר מגן עדן... שמו “נהר יוצא מעדן”. 
ויש בו כביכול הסכמה שלי, אני מחפש איפה הדברים האלה שהערתי עליהם 
בהסכמה, כתוב שם שזה בעמוד מסוים, ולא מצאתי אותם. כתבתי: “תודה 
רבה על הספר נהר יוצא מעדן, שאלות ותשובות יקרות וחשובות )עם הערות 
קולעות מהגאון רבי חיים רבי(. עברתי כמעט על כל הספר, ויישר חילו לאורייתא. 

בעמ’ קפ”ט, נזכרתי חידה בספר אמרי בינה”... מה החידה? ספר אמרי בינה 
של רבי יוסף חיים כולו מלא חידות. אומר שם )נדפס בספר “פרי עץ הגן” חלק 
עושה פלא פ”ו אות כ”ד(: “אף על פי קאי, אף על גב לא קאי, תיובתא דרב אווזא, 

תיובתא”. בגמרא לפעמים כתוב “אף על פי”, ולפעמים כתוב “אף על גב”. אז 
“אף על פי” – ניחא, האף על הפה בסדר. אבל “אף על הגב” - איך יהיה אף על 
הגב?! “תיובתא דרב אווזא” – הרי האווז יכול לשים את האף שלו על הגב... 
)כשהוא רוצה לנקר את הגב שלו, אז הוא מעביר את המקור שלו לשם(. “תיובתא דרב 

אווזא – תיובתא”... כנראה המחבר כתב איזה חילוק בין אע”ג ואע”פ1. אבל 
מה כתב המחבר? חזרתי על הספר שלוש פעמים ולא מצאתי כלום. כנראה זה 
היה בדפוס אחד בעמוד אחר, ואחר כך התחלפו העמודים. מכאן ולהבא אל 
תסמכו עלי, אין ערך להסכמות שאני כותב אותם בלי לחפש בספר. אילו זה 
היה כתוב בספר אחר, המחבר צריך להעיר למטה – “תמצאנו בספר הזה עמוד 
פלוני”. הוא לא העיר, אני ציינתי לעמוד קפ”ט, ובכל הספר כולו - בדקתי אותו 
מתחלה ועד סוף – זה לא נמצא. שמו של המחבר, תלמיד חכם גדול, רבי נתן 
בן חמו. הוא לא צריך הסכמה שלי. כל שאלה שהוא כותב, הוא שולח אותה 
לרבי יצחק יוסף שהוא ראשון לציון, וגמרנו. די להטריד בן אדם סתם. “הנה 

1.  והחילוק הפשוט הוא, “אף על פי” לשון משנה, ו”אף על גב” לשון הגמרא. אף פעם לא 
תמצא “אע”ג ש...”, או “אע”פ ד...”. כי “ד” זה בארמית, אלא אומרים “אע”פ ש...” – “אע”פ 

שאמרו”. לא אומרים “אע”פ דאמרו”, מי שכותב ככה טועה. 

ספר”, “הנה ספר”. ]שוב שלח אלי הרב המחבר נר”ו שהדברים נמצאים בספרו 
בח”א עמוד קפ”ט. והיה צריך לציין שזהו מכתב ברכה שקיבלתי על ח”א. ומתון 

מתון ארבע מאה זוזי שוייא[.

בכל מקרה צריכים ג’ חדשי הבחנה 
לפעמים אומרים: “נכון שדעתך אחרת, אבל אני כותב את דעתי”. אז מי ג. 

הכריח אותך לפנות אלי?! או שכותבים לי משהו אחר: “אני לא אפנה למרא 
דאתרא שלנו, כי אני והוא אותה מדרגה, אבל אתה מדרגה גבוהה”... זה סתם 
דברים בטלים. אתה לא מרא דאתרא, והוא כן מרא דאתרא. אבל אני ואתה? 
אתה מרא דאתרא בעניינים מסויימים, ואני לא מרא דאתרא בכלל! ואני לא 
רוצה להיות מרא דאתרא, “מי ביקש זאת מידכם” )ישעיה א’ י”ב(. לא רוצה לכתוב 
יותר הסכמות. ולא להתייחס יותר להסכמות. היה חכם אחד שכתב לגבי הדין 
שמי שגירש את אשתו מן הדין צריכה לחכות תשעים יום )שו”ע אה”ע סי’ י”ג ס”א. 
ועי’ יבמות דף מ”א ע”א(, והם “חדשי הבחנה” לדעת אחר כך )אם היא תלד(, אם זה בן 

שבעה חדשים לשני, או בן תשעה חדשים לראשון. והוא אמר שאם עשינו לה 
בדיקת הריון, וראינו שהיא לא בהריון, אין בעיה. ואמרתי לו שזה לא נכון, כי 
הגמרא אומרת )שם דף מ”ב ע”ב( אפילו אם הבעל נמצא בבית סוהר, אפילו הלך 
לסוף העולם, אפילו הכי צריך לחכות. “הלכה כרבי מאיר בגזרותיו” )כתובות 
דף נ”ז ע”א(. התחיל להתפלפל ולהתפלפל, אמר שמישהו כתב ככה לפני דור 

אחד, והרוגאצ’ובר מתחילה לא רצה לתת לו הסכמה, ובסוף נתן לו. אבל מי 
אמר שנתן לו הסכמה על השאלה הזאת? אולי המחבר השמיט את השאלה 
ואת התשובה שלו ונתן לו סתם הסכמה על הספר?! ואמרו שהרב עובדיה גם 
כן דעתו אחרת. ]ויש מתעקשים:[ לא, אני סובר כך וכך, וכל העולם חייבים 

להסכים לדעתי. לא חייבים להסכים לדעתך...

“הפלפלין חייבין בערלה” באיזה פלפלין דברו
יש אנשים שכותבים תשובה, והם לא בטוחים בה. אז הם שולחים אותה ד. 

לרבנים אחרים, ואם הרב השני לא העיר על דבריו, סימן שהוא מסכים. אבל 
הוא לא מסכים ולא מסכים. דעתו של אבא ע”ה היתה שבפלפל הירוק שלנו 
יש ערלה )עיין בשו”ת איש מצליח ח”ב חיו”ד סי’ מ”ג-מ”ז(. כי כתוב בגמרא )בברכות 
דף ל”ו ע”ב( “הפלפלין חייבים בערלה”2, והאריך בזה. והוא שלח את התשובה 

2.  אבל ]התברר ש[הגמרא דברה על פלפל שחור, לא על פלפל ירוק. כי הפלפל הירוק הגיע 
מאמריקה לפני ארבע מאות שנה, אז הגמרא לא דברה עליו. אבל מי יכול להוכיח את זה? 
יש תשובה בישיב משה )ח”ב סי’ רי”ד( של רבי משה שתרוג, שאמר הפלפל שמוזכר בשו”ע 
סי’ ר”ב, זה פלפל שחור. ע”כ. והם סתם פלפלים שבש”ס. ויש עוד שני רבנים לפני מאתים 
שנה שאמרו ככה, רבי אברהם כלפון )ס’ לקט הקציר סי’ י”ט אות מ”ד( ורבי משה כהן הבן של 
רבי שאול, כתבו מפורש שהפלפל שלנו נחשב ירק. אבל אנשים מתפלפלים ומתפלפלים. 
תעזבו את הפלפול, תחפשו את האמת. אדם שאינו מחפש את האמת, הוא לא שוה כלום. 

יכתוב תשובות ויכתוב ויכוחים, “וזאת תשובתי 
אליו”, “וזאת תשובתו אלי”, “ותשובתי אליו”. 

העורכים: הרה"ג רבי משה חדאד שליט"א, הרה"ג רבי שלום דרעי שליט"א. עורך ראשי: הרה"ג רבי אלעד עידאן שליט"א

שיעורו השבועי של מרן ראש הישיבה
רבנו מאיר מאזוז שליט"א

05
0-

27
38

85
8 

   
   

   
   

פי:
גר

ב 
צו

עי

 079-9270505או ב'קו  בית נאמן':בערוץ קול ברמה.שיעורו של מרן שליט"אבשידור ישיר אתניתן לשמוע

נושאי השיעור:
מוצאי שבת שמיני, כ”ה בניסן תשפ”ג

לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<< מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

 לע"נ אבי הישיבה הרה"צ רבי בנימין הכהן בן מבירכה זצ"ל.

בבית הכנסת "אהבת התורה - איש מצליח"   
רחוב הרב עוזיאל 43 ב"ב.  

גליון מס': 354 | תזריע-מצורע
א באייר תשפ"ג )22/4/23(   

מוצ"ש  ר"ת  הדלקת נרות 
20:31  19:51  18:37 י-ם: 
20:28  19:53  18:54 ת"א: 
20:28   19:53  18:44 חיפה: 
20:27  19:51  18:53 ב"ש: 

דברי התורה בעלון יהיו לרפואת מרת שולמית ברכה טובה תחי' בת הרבנית אסתר )חיה( לויזה ע"ה.

בשעה 22:00 



2לחסויות, להפצה, להנצחות ולקבלת העלון לפנות לפקס 077-3179532 <<<                                                מייל: bait.neheman@gmail.com | טלפון: 08-6727523 | 052-7130554 

  דברי תורה בעלון זה מוקדשים לעילוי נשמת:  יוסף יצחק הכהן ז"ל בר שושנה תבלח"ט    מרדכי משיח הכהן בן עדנה   ת.נ.צ.ב.ה אמן

שלו ביחד עם עוד תשובות לראשון לציון רבי בן ציון מאיר חי עוזיאל זצ”ל כדי 
שיכתוב לו הסכמה על הספר, והרב עוזיאל כתב לו הסכמה ולא העיר כלום על 
זה. ואבא חשב )סי’ מ”ה אות י”ג( שזו ראיה שכך דעתו. והרב עובדיה העיר )בשו”ת 
יבי”א ח”י חיו”ד סוס”י ל”ד( שאין מזה ראיה, כי כתב לו הסכמה על הספר לעודד 

תלמיד חכם ותו לא.

אי אפשר להיות חילוני אחרי שרואים שואה כזאת!
השבוע יש יום הזכרון לשואה ולגבורה. כל שנה ביום הזה, באים בכנסת כל ה. 

מיני חברי כנסת ושואלים: “איפה היה אלקים בשואה? איפה הוא היה? חפשנו 
ולא מצאנו אותו”. אבל יום הזכרון של שואה וגבורה זה בעצמו ר”ת שם הוי”ה... 
“יום השואה והגבורה” ראשי תיבות שם הוי”ה! הקב”ה נכח שם. היה בחור חילוני 
אחד בשואה, וכשהוא ראה את השואה הנוראה הזאת, יום אחד קם ופתח חומש 
דברים, והיה קורא: “והיה אם לא תשמע בקול ה’ אלקיך לשמור לעשות את כל 
מצותיו וגו’, ובאו עליך כל הקללות האלה והשיגוך” )דברים כ”ח, ט”ו(. אמר: רבותי! 
איזו מלה לא התקיימה פֹה?! הכל התקיים! אמרו לו: אבל אתה חילוני? אמר 
להם: אי אפשר להיות חילוני אחרי שרואים שואה כזאת! אילו השואה באה על 
ידי ברברים, אנשים שלא יודעים כלום, אפשר לומר שבגלל שהם ברברים עשו 
מה שעשו. אבל השואה היתה בידי אומה שנחשבת הכי משכילה והכי מתורבתת 
והכי חכמה. קראו להם “עם הפילוסופים והמשוררים” ואלו הגרמנים. והיו כמה 
יהודים שנטמעו בהם, וכתבו שירים בגרמנית, והשתמדו. יהודים נעשו נוצרים. 
היו מאתים ושמונים וכמה פרופסורים שהשתמדו לפני השואה. עזר להם משהו?! 
לקחו אותם ישר מהקתדרה שלהם לכבשונות... אז אתם לא רואים שזה לא טבעי?! 

זה לא טבעי. הרי אדם חכם מחבב את החכמים3. 

תדבר אתם בנחת יש סיכוי שיחזרו בתשובה
ראה הקב”ה שישראל הולכים ומדרדרים, אז הוא הביא לנו את המדינה הזאת ו. 

מיד אחרי השואה. ]כאומר:[ תוך שלש שנים הבאתי לכם מדינה, תירגעו, יש לכם 
מדינה. אפילו שהיא לא הולכת כמו שצריך, אבל עדיין יש בה כמה ניצוצות של 
גאולה. להוציא אחד שמדבר נגד הכל, על התורה ועל העבודה ועל ארץ ישראל, 
והוא טיפש מטופש. אם אתה מדבר כל כך, מה לך פהֹ?! מה אתה עושה כאן?! למה 
בניך ילכו לצבא ויסתכנו שם?! מדוע?! אלא הוא יודע שכל מה שהוא מדבר זה מן 
השפה ולחוץ. לכן צריך לדבר אתם בנחת, לדבר אתם באהבה, וכולי האי והלואי. 
לומר להם: על מה אתם רָבִים? עם מי אתם רבים? אתם רבים עם בורא עולם?! 
לא יעזור לכם כלום! תדבר אתם בנחת, אולי יש סיכוי שיחזרו בתשובה. ואם אין 
לַח. שום דבר לא יצא מהם. תמיד צריך לדעת  סיכוי - סופם אבדון, יעבור עליהם כָּ
איך לדבר ואיך להתווכח ואיך להסביר. הרב עובדיה ע”ה זכה בדבר הזה. בדורנו 
לא היה אחד שיכול להחזיר אנשים בתשובה כמוהו, ודיבר בטעם, דיבר באהבה, 
דיבר בחיבה, וכולם היו שומעים לו. היו שחקני כדורגל, והנה באמצע השחוק, 
שמעו חדשות של שעה שתים ביום ג’ בחשון תשע”ד, שהרב עובדיה הלך לעולמו, 
הפסיקו רבע שעה, לא לשחק. כדי לזכור שהרב הזה היה רב מיוחד. שהיה “מקרב 
רחוקים בזרוע” )עיין קידושין דף ע”א ע”א(, אבל לא בזרוע, אלא בדיבור שלו. בדיבור 
שלו היה מקרב רחוקים. ידוע ומפורסם הדבר הזה. וצריך ללמוד מהשיטה שלו, 
צריך לעשות כמוהו, צריך לדבר בנחת. יהיו מה שיהיו - תדבר בנחת. “דברי חכמים 
בנחת נשמעים” )קהלת ט’, י”ז(. והרב עובדיה אומר )ענף עץ אבות פרק ה’ משנה י”א(: 

“דברי חכמים בנחת – נשמעים”, אם תדבר בנחת, אנשים יקבלו.

מי מרויח מזה? הדואר מרויח מזה... מרויח מכמה בולים שׁשׂמו שם... בשביל מה?! תאמר 
לו: טוב, אתה צודק. תעזוב. אם ראית בדעתך שאתה צודק - תכתוב “ונראה לי אחר המחילה 
שדעתי נכונה”. ואם אתה לא צודק – תודֶה. מה אתה מפסיד מזה? ומה אתה מרויח לעמוד 

על דעתך?! אל תעשו ככה.
3.  ויש להם משוררים שהם ברמה של הגרמנים גדולים. אחד מהם מומר – “היינריך היינה” 
)יש רחוב על שמו בתל אביב(. ועם כל מה שהיה מומר, היה זוכר חסד לרבי יהודה הלוי, כתב 
לֶב נרדף לנסיך!”.  עליו שהשירים שלו נפלאים. וכתב משהו על השבת. אמר: “השבת הופכת כֶּ
יהודי כל השבוע הוא כמו כלב נרדף, בשבת נעשה נסיך. ובכל זאת הוא השתמד – התנצר. 
למה עשה את זה? כדי שיקבל מקום באוניברסיטה. לא יקבלו אותו אפילו יכתוב לגרמנים 

כל החנופות שבעולם, לא יעזור לו כלום. 
והיו כאלה שהתנצרו, ובכל זאת כשהיו עוברים על יד הכנסיה יורקים עליה בשקט שלא יראו 
אותם, ואומרים: “ולא תביא תועבה אל ביתך, והיית חרם כמוהו, שקץ תשקצנו ותעב תתעבנו 
כי חרם הוא” )דברים ז’ כ”ו(... כי ככה התרגלו לומר כל הזמן. אפילו אחרי שניִם ושלושה דורות, 
נכדיהם ונכדי נכדיהם אומרים את הפסוק הזה בלי להבין אותו... אומרים: “שקץ תשקצנו 
ותעב תתעבנו”. לא יודעים מה זה. ופעם אמרו לו: אבל אתה רח”ל נעשית נוצרי? אמר להם: 
מה אני אומר בכיפור? “ועכשיו שנוּצרתי כאילו לא נוּצרתי”... אני יהודי. יהודי בלבו יהודי, 

אלא שהוא התנצר.

השואה והקמת המדינה מן התורה מנין? פלא פלאים!
 שואלים למה באה השואה? פעם אמר רבי נסים יגן זכרונו לברכה: יום לפני ז. 

שהתחילה השואה, היה מישהו שזכר את רבון העולמים? אף אחד לא היה זוכר. 
אפילו החסידים והחרדים לא זכרו כמו שצריך. למה לא זכרו? אחד אומר: אני 
סומך על האדמו”ר שלי, והשני אומר: אני סומך על בעל מופתים שלי. אדוני! כל 
אלה עבדי עבדים של בורא עולם! אתם צריכים להכיר את הבורא האמתי שהוא 
שולח לכם שלוחים. תחזרו בתשובה, תחזרו בתשובה, תחזרו בתשובה. אתם 
לא חוזרים. כל אדם שרוצה לחזור בתשובה - הדלת פתוחה לפניו. ולא צריך 
לחזור בתשובה בבת אחת. מספיק כל יום קצת, כל יום אתה מתקרב קצת לרבון 
העולמים. אתה לומד בתורה, ורואה דברים נפלאים שאין כמותם. תלמד ותלמד 
ותלמד. ולא זו בלבד, אלא שבתנ”ך רמוזה השואה ורמוזה גם המדינה שאחריה. 
זה פלא פלאים. כשגליתי את זה, התפלאתי איך זה יכול להיות שאף אחד לא גילה 
את זה לפנַי. בדניאל פרק י”ב כתוב: “והיתה עת צרה אשר לא נהיתה מהיות גוי 
עד העת ההיא, ובעת ההיא ימלט עמך, כל הנמצא כתוב בספר”. זה כתוב בדניאל 
פרק י”ב פסוק א’, ובסוף הקטע )פסוק י”ב( כתוב: “אשרי המחכה ויגיע לימים אלף 
שלוש מאות שלשים וחמשה”. אף אחד לא מבין את זה. אבן עזרא אמר, יש 
אומרים שזה שנים, אבל הפסוק אמר לימים. ימים זה לא שנים, ומי יחכה 1300 
שנה?! לא יכול להיות. ואני בדקתי ומצאתי שמיום ר”ה תש”ה )זו השנה שהשואה 
נגמרה בה(4 עד יום חמשה באייר תש”ח - ספרתי אותם יום יום – יש 1335 ימים! 

אילו זכינו והיו כולם עולים לארץ, וגם החרדים עולים, והיו גם צדיקים עולים, 
היה לנו רוב ]שומרי תורה[ בארץ ישראל. ולא היו כל הדברים שאנחנו רואים 
היום, שכל אחד ואחד פותח את הפה נגד התורה, ונגד החג ונגד פסח. אוכלים 
חמץ בריש גלי, כל הדברים האלה לא היו. אתם רוצים “דמוקרטיה” - ללכת אחרי 
הרוב? הרוב אוהב תורה, הרוב מאמין. ובאמת הרוב מאמין גם עכשיו, אבל בפומבי 

צריכים להראות את עצמם שהם אחרת5. 

על האמונה מגיע לו ברכה
פעם שני אנשים עברו בדרך, אחד עם כיפה ואחד בלי כיפה, ובקשו ברכה ח. 

משני הרבנים הראשיים אז - הרב בן ציון מאיר חי עוזיאל )זה הרב הספרדי( והרב 
אייזיק יצחק הלוי הרצוג. אז הרב הרצוג נתן ברכה לאותו שיש לו כיפה, ולמי 
שאין לו כיפה הוא לא נתן ברכה. והרב עוזיאל נתן ברכה לשניהם. אחר כך אמר 
לו: זה אין לו כיפה, הוא לא מאמין, למה נתת לו ברכה?! אמר לו הרב עוזיאל לרב 
הרצוג: אם הוא לא מאמין, למה בא אליך ואלי?! חסרים אנשים בעלי מעמדות?! 
הוא יכול ללכת גם אצל התקשורת והתשקורת לבקש  אנחנו רבנים ראשיים? 
מהם ברכה... למה הוא בא אלינו?! כי הוא מאמין שהברכה של רבנים יש לה ערך. 
אם הוא מאמין - מגיעה לו ברכה. על האמונה בלבד מגיעה ברכה. ככה אמר רבי 
נחמן מברסלב שיגיע זמן בעקבתא דמשיחא שיזכרו כולם שאין לנו כלום בעולם 
חוץ מהקב”ה. “אין לנו שיור רק התורה הזאת” )תורת כהנים בחוקותי כ”ו מ”ד(. ולכן 
עצם הדבר שבא לרב ראשי לישראל שיתן לו ברכה, זה מראה שיש לו אמונה 

יוקדת בלבו, ומגיעה לו ברכה. ככה צריך להיות. 

“הבוטח בה’ חסד יסובבנו”
לכן כל פעם שאנחנו רואים דברים כאלה, אנחנו לא נשאל שאלות מדוע ט. 

ומדוע ומדוע. מי שמאמין יקבל כל טוב שבעולם. מי שהוא מפוקפק, ומי שעושה 
מהאדמו”ר שלו אלוה רח”ל, זה לא טוב. צריך לדעת שהאדמו”ר הוא גם בן אדם. 
מי שיודע שהאדמו”ר מוגבל - אז ה’ נותן לו הכל. ומי שבוטח באדמו”ר במקום 
לבטוח בה’ - רחמנא ליצלן. לא לעשות כדבר הזה. לכן עשה הקב”ה מיום ר”ה 
תש”ה עד חמשה באייר תש”ח 1335 ימים בדיוק. יום יום, לא עם הכולל, ולא עם 
התיבות, ולא עם האותיות, ולא עם הנרות של בית הכנסת... עולה בדיוק 1335. 
מדוע לא נעשה חגיגה  שהכל נכתב מהשמים. אם תאמרו אם כן  זאת אומרת 

4.  באמצע תש”ה נגמרה השואה. ביום כ’ באייר היה חגיגה של אומות העולם שנלחמו בגרמניה 
והפילו אותה. בתהלים )ו’ י”א( כתוב: “יבושו ויבהלו מאד כל אויבי, ישובו יבושו רגע”. “יבושו 
ויבהלו מאד” ר”ת יום. כל ר”ת כ’. “אויבי ישובו יבושו רגע” ר”ת אייר. “יום כ’ אייר”. ביום כ’ 
אייר תש”ה הגרמנים נפלו בידי בעלות הברית. וכבר בראש השנה בשנת תש”ה נגזר דינם 

של הגרמנים לעזוב אותנו.
5.  היה שר חקלאות מגאבס - אהרן וזאן נ”ע. הוא היה גר במושב גילת של הרב פרץ מימון, 
והיה בגילוי ראש. בגאבס בחוץ לארץ היה שוחט! אבל כשהוא בא לכאן אמרו לו: תשמע, אתה 
רוצה להתקדם? תוריד את הכיפה! והוא הוריד את הכיפה! אבל לבו היה חם לתורה. פעם הרב 
צבאן דיבר אתו שיתן תרומה לישיבה בתוך המשרד שלו, והביא חמשים אלף שקל, וזה סכום 
גדול מאד אז. אמר לו: צריכים בני תורה לחיות בצורה מכובדת. וביקש ברכה. הספרדים לא 

פגעה בהם ההשכלה. למה לא פגעה בהם? כי הם מאמינים.



ביום חמשה באייר, )אנחנו בישיבה עושים תחנון כרגיל(? כיון שלא זכינו עוד למנוחה 
ולנחלה. אם זכינו, היו הרחובות בשבת בישראל בלי מכוניות )חוץ ממה שצריך מחמת 
פיקוח נפש(, אבל היום רחמנא ליצלן, אתה מסתכל בכביש גהה - בועטים ובועטים 

ובועטים כל הזמן. אין קצת דרך ארץ, קצת בושה. 

צריכים כל יום להגיד לקב”ה: תודה שנתת לנו את ארץ ישראל
היה אדמו”ר אחד, שכשהוא היה בשואה הנאצים ימח שמם לקחו אותו ואמרו י. 

לו: תשמע, אתה צריך לנקות את המדרכות. אמר להם: אבל אין לי נעליים. אמרו 
לו: כשאתה יחף תטאטא את המדרכות! והוא עשה ככה. יש לו ברירה?! אחר כך 
זכה לעלות לארץ. וביום חמשה באייר - הוא היה גר בתל אביב - עם נעליים היה 
מטאטא את הרחובות. אמרו לו: אדמו”ר כמוך, למה אתה מטאטא את הרחוב? 
אמר להם: הייתי מטאטא אצל הגרמנים ימח שמם ויאבד זכרם כי לא הייתה לי 
אפשרות אחרת, ועכשיו אני נמצא בארץ ישראל שלנו, ואני הולך עם נעליים 
האדמו”ר  ואני מטאטא, זו לא שמחה גדולה בשבילי?! זו שמחה גדולה. אומר 
אין מקום מובטח בעולם כמו ארץ ישראל, “ארץ אשר ה’  מליובאוויטש ע”ה: 
אלקיך דורש אותה תמיד עיני ה’ אלקיך בה מראשית השנה ועד אחרית שנה”. 
)דברים י”א, י”ב(. “עיני י”י אלהיך בה ראשי תיבות “אצילות בריאה יצירה עשיה”, כל 

העולמות כולם נמצאים שם. כל אחד יש לו חלק בארץ ישראל, כל יהודי יש לו 
חלק טוב. אלפיים שנה שכחנו מארץ ישראל, שכחנו ממנה. לא מעניינת אותנו 
ארץ ישראל?! לא מעניינת אותך? אוי ואבוי לך. ארץ ישראל צריכה לעניין אותך. 
תאהב אותה, תדע לך שארץ ישראל זו הארץ הכי טובה בעולם. גם מבחינת מזג 
האויר, גם מבחינת הפירות, גם מבחינת הירקות, הכל יש בה. “לא תחסר כל בה” 
)שם ח’, ט’(. לכן צריכים כל יום להגיד תודה לקב”ה: תודה שנתת לנו את ארץ ישראל 

אחרי אלפי שנות גלות. ותודה שלא נתת אותה לאומות העולם. 

“ושבו בנים לגבולם”
כמה שניסו לכבוש אותה וליישב אותה, לא עלה בידם. עשר אומות התחלפו יא. 

בארץ ישראל במשך אלפיים שנות גלות, ואף אחד לא הצליח. לרבות אלה בגוש 
קטיף. ראו שהיהודים הצליחו שם, )אחר כך מסכנים הם גורשו, בגלל טיפש אחד שגירש 
אותם(, גם הם ניסו. וראו שהם זורעים ולא יוצא טוב, הם נוטעים ולא יוצא טוב. אחד 

מהם שהיה עובד אצל יהודי, התקשר אליו ואמר לו: תגיד לי, מה הסוד שלכם? 
איך עשיתם את זה? אמר לו: אתה יודע את כל מה שאנחנו עושים. אמר לו: אז 
למה לנו לא יוצא טוב? אמר לו: הבורא רצה שזה יהיה רק ביד הבנים שלו, וכאשר 
הבנים שלו יצאו משם, אין מה לעשות, אתם צריכים להחזיר לנו את הכל6. הקב”ה 
יעזור לנו, למען שמו, יחזיר לנו את כל ארץ ישראל, ויתן לנו אמונה שכאשר נלך 
בדרכו אף אחד לא יפגע בנו, ואף אחד לא יעשה לנו רע. ילד שיעבור ברחובות 

עזה - כולם יפחדו ממנו, כי הילד הזה הוא יהודי!

“ממחרת השבת”
כתוב בתורה )ויקרא כ”ג, ט”ו( “וספרתם לכם ממחרת השבת מיום הביאכם את יב. 

)מנחות דף ס”ה ע”ב(  עומר התנופה שבע שבתות תמימות תהיינה”. וקיבלו חז”ל 
שפירוש “ממחרת השבת” הוא ממחרת יום טוב הראשון של פסח, לא ממחרת 
יום שבת, כי איזו שבת? הרי התורה לא אמרה ממחרת השבת הראשונה שאחרי 
פסח, אלא התורה אמרה “ממחרת השבת” סתם. ויום שבת זה שבת שבתון, ויום 

טוב נקרא שבת. ממחרת יום טוב הראשון מתחילים לספור את העומר. 

ספירת העומר בזמן הזה מדרבנן
מצוות עשה לספור ספירת העומר החל מליל ט”ז ניסן עד סוף שבעה שבועות, יג. 

דהיינו משעת קצירת העומר. הפסוק אומר )ויקרא ט”ז, ט’( “מהחל חרמש בקמה”, 
והיום אין לנו לא חרמש ולא קמה, אין לנו קצירת העומר. יש לנו קצירה ברוך ה’, 
אבל אין לנו עומר, לכן דעת רוב הפוסקים שאין ספירת העומר אלא רק מדרבנן. 
ככה מוכח בגמרא )במנחות ס”ו ע”א(, כתוב שם שרבנן של רב אשי היו מונים ימים 
ושבועות, ואמימר היה מונה ימים בלבד ולא מונה שבועות, “אמר: זכר למקדש 
הוא”. ומרן כותב בכסף משנה )פ”ז מהלכות תמידין ומוספין הלכה כ”ד( שמשמע שכולם 
סוברים שזה זכר למקדש בעלמא, רק שאלו סופרים את השבועות ואלו לא סופרים. 
מאיפה מצא שכולם סוברים שזה דרבנן? אדרבה, אלה שמונים ימים ושבועות 
משמע שהם סוברים שזה דאורייתא. התקשו בזה האחרונים ופלפלו פלפולים 
באוויר. אבל הטעם הוא ככה: לשון הגמרא הוא: “אמימר מני יומי ולא מני שבועי, 
אמר זכר למקדש בעלמא הוא”. ואם אמימר חולק בדבר הזה על כולם, הגמרא 
הייתה צריכה לומר: “קא סבר זכר למקדש בעלמא הוא”, דהיינו שהוא סובר 

6.  איך אמר פעם אשר מזרחי? “שיחזירו לי את מה שהיה לי”. אנחנו לא מבקשים דבר חדש, 
מה שהיה, תחזירו.

אחרת. אבל הגמרא כתבה רק “אמר”, כלומר אע”פ שהתורה אמרה לספור ימים 
ושבועות, אני סובר שכיון שזה רק זכר למקדש אין צורך, ורבנן סוברים שאע”פ 
שזה “זכר למקדש”, צריך לעשות אותו כמו דאורייתא, כי “כל דתקון רבנן כעין 

דאורייתא תקון” )פסחים דף ל’ ע”ב ועוד(.

אם ספרו בבין השמשות
ונפקא מינה אם אפשר לספור את העומר בין השמשות. בחוץ לארץ היינו יד. 

מחכים לימי העומר, אף אחד לא יאמין למה אנחנו מחכים, היינו ילדים קטנים, 
ואין לנו בעיה של תספורת. אדרבה, זקן אין לנו, ותספורת, ארבעים ותשעה ימים 
לא להסתפר – זה בסדר. והיינו הולכים כל יום לבית הכנסת, והיה בא לשם אחד 
ומספר לנו סיפורים בשפה הערבית ]עד צאת הכוכבים[7. לכתחילה מחכים עד 
צאת הכוכבים. אבל בדיעבד, אם מנו בבין השמשות - כלומר אחרי השקיעה - 
יצאו ידי חובה. כי ספירת העומר מדרבנן, וספיקא דרבנן לקולא, לכן יוצאים ידי 

חובה בספירה אז. 

“הריני בא לקיים מצות ספירת העומר”
ובנוסח “לשם יחוד”, הרב עובדיה אומר לא להגיד “הריני בא לקיים מצות טו. 

עשה של ספירת העומר כמו שכתוב בתורה וספרתם לכם ממחרת השבת” וכו’. 
אבל עדיף להגיה פחות. כתוב שם: “לקיים מצות עשה של ספירת העומר”, 
ו”מצוות עשה” משמע דאורייתא, וזה לא מדאורייתא, כי רוב הפוסקים סוברים 
שזה מדרבנן. לכן צריך לומר רק “מצות ספירת העומר”. ופעם אמרתי להשמיט 
רבי נסים פרץ אמר לי: למה?  את הכל, כמו שכתב הרב עובדיה. אבל המקובל 
נאמר “מצוות עשה” והכוונה מצוות עשה מדרבנן. מה הבעיה? אנחנו לא אמרנו 
מצות עשה מדאורייתא, אלא “מצות עשה” סתם. אמרתי לו: אבל סתם “מצות 
עשה” פירושה מדאורייתא. והוכחתי לו ככה מהתוספות בברכות )דף כ’ ע”ב ד”ה 
בתפלה( שסתם “מצות עשה” פירושה דאורייתא, ואילו היום ספירת העומר אינה 

מדאורייתא, אלא מדרבנן. לכן הנכון לומר “מצות ספירת העומר” - מר כדאית ליה 
ומר כדאית ליה, למאן דאמר דאורייתא - דאורייתא, ומאן דאמר דרבנן - דרבנן. 

בזמן שבירך חשב בטעות על יום אחר
מי שבירך על ספירת העומר, ובשעת הברכה חשב שהיום הזה כך וכך לעומר. טז. 

למשל הלילה )עשרה ימים לעומר( חשב שהיום תשעה לעומר, ולפני שספר נזכר 
שהיום עשרה לעומר, ימשיך לספור את העומר ואינו צריך לחזור ולברך. 

אשר קדשנו במצוותיו וצוונו על לא תסור מן הדבר אשר יגידו לך
וצריך לברך לפני כן: “אשר קדשנו במצוותיו וצוונו על ספירת העומר”, אפילו יז. 

שזה מדרבנן, אפשר לברך ככה. כמו שמברכים על כל מצוות דרבנן, הגמרא 
אומרת )שבת דף כ”ג ע”א( “לא תסור מן הדבר אשר יגידו לך ימין ושמאל” )דברים 
י”ז, י”א(, מכאן לומדים לברך על כל מצוה דרבנן, כמו שבחנוכה מברכים “אשר 

קדשנו במצוותיו וצוונו”, וכמו מגילה וכדומה. 

להבין מה שמוציא בפיו, וקיום מצוה במקום מטונף 
טוב לכתחילה שהסופר ספירת העומר יבין את מה שמוציא מפיו. יש כאלה יח. 

שקוראים את הדברים כמו שיש אומרים קדיש דרבנן בלי הבנה כלל8. אין דבר 
ומי שעומד במקום מטונף, ולא יכול לברך, יספור את העומר בלי ברכה.  כזה. 
פעם בשנת תשל”ד סיפר לי חסיד חב”ד אחד ששמו רבי אלכסנדר בן נון זצ”ל, 
)הוא היה בא לבקר אותי בבית לוינשטיין(, אמר לי: ברוסיה היינו מניחים תפלין בבית 

הכסא! אמרתי לו: איך תעשו דבר כזה? אמר לי: כי אם יתפסו אותנו יהרגו אותנו9, 

7.  והיו מספרים סיפורים יפים וסיפורים על רבנים, איזו נחת רוח... היינו מחכים כל השנה 
ר הזה לא היה בבית הכנסת. ורק אבא ע”ה היה שם, והוא לא  לימי העומר. ופעם אחת הַמְסַפֵּ
מצא ספר סיפורים, אז הביאו לו את הספר “עושה פלא”. וספר עושה פלא כתוב בעברית, 
והוא היה קורא בעברית ומתרגם לערבית. ואחרי שגמר שאלו אותו: האם הספר הזה כתוב 
בערבית? אמר להם: לא, הוא כתוב בעברית. אמרו לו: אז איך אתה מתרגם מיד? אמר להם: 
אני קורא ואני יודע לתרגם, מה הבעיה? וכי צריך להיות על כל מלה “שנים מקרא ואחד 

תרגום”?... הכל בבת אחת.
8.   יש סידורים של ג’רבא שזה מובא בעמוד האחרון בשביל אנשים שאומרים קדיש דרבנן 
על הנפטרים שלהם. וכתוב שם “קדיש די רבנן” - שני רבנים... קדיש דרבנן, והאותיות שם 
משובשות כולם. והם אומרים בלא חי”ת, ולא עי”ן, ולא קו”ף ולא כלום. “יתגדל ויתקדש שמיה 
רבא”. אבל שמיהּ במפיק? “מאן דכר שמיה”. אין דבר כזה. אדם יהיה שליח ציבור ויקרא ככה? 

לא, אלא שליח ציבור צריך להבין מה הוא סופר.
יותר מזה אמר לי: היינו יושבים תחת הממשלה המרשעת של רוסיה ולומדים גמרא,    .9
והנה באמצע דופקים אנשי הבולשת. אז היינו קורעים את הדף של הגמרא לכמה דפים, 
וכל אחד בולע קצת. אמרתי לו: מה זה? אמר: אין מה לעשות, אם יתפסו אותנו עם הגמרא, 
הולכים ישר לסיביר לעשרים-שלושים שנה. אמרתי לו: זה מה שאמר הפסוק )תהלים מ’, 
ט’(: “לעשות רצונך אלוקי חפצתי ותורתך בתוך מעי”... אף על פי שהתורה במעיים שלי, אני 
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דברי תורה בעלון זה יעמדו לרפואת:  ידיד המוסדות הרב שר שלום הי"ו בן מז’יאנה    מצליח הי"ו  בן כמסאנה שושנה    הילד אוריאל בן מוריה בתוך שאר חולי ישראל    הנערה אלישבע שירה 
בת פנינה פרל תחיה    נא להעתיר בתפילה לרפואתם השלמה בקרוב 



במקרה כזה מניחים בלי ברכה, כדי שלא ישארו בלי תפלין. היו עושים הרבה מאד 
דברים שקשה מאד להבין אותם. יש תשובה על זה ביביע אומר )ח”ו חיו”ד סי’ כ”ט(, 
והביא תשובה מספר תורה לשמה )סי’ קל”ב(10, שאפשר לעשות את המצוה בלי 

ברכה במקומות כאלה. 

מי שדילג לילה אחד שכח לספור לילה אחד מימי העומר
הדין הוא, שמי שדילג לילה אחד מימי העומר, לא יכול לספור אחר כך. ככה יט. 

מרן )סי’ תפ”ט ס”ח( פסק על פי דעת בעל הלכות גדולות. התוספות )מנחות דף ס”ו 
ע”א ד”ה זכר( תמהו על זה, אבל כיון שבה”ג אמר את זה והובא בעוד כמה ראשונים 

]הדין כן, וכמו שפסק מרן[. יש מי שאומר שאין הדין כן, ובה”ג דיבר רק במי שלא 
ספר בלילה הראשון, אבל אם הוא ספר בלילה הראשון, אפילו דילג באמצע לא 
קרה כלום. אבל זה לא מובן, כי מה הטעם של בה”ג? מפני שצריך “תמימות”. 
ואם יביאו לך בגד שבאמצע יש חור כאן וחור כאן, זה נקרא “תמימות”? זה לא 
תמימות. וגם מלשון התוספות במנחות )שם( משמע שדעת בה”ג שאם דילגת 
לילה אחד, הפסדת את כל הברכות שאחר כך. והרב חיד”א אומר )מורה באצבע 
סי’ רי”ז( שצריך להיזהר בזה ]לא לשכוח  בשום לילה[, כי למפרע נעשו הברכות 

לבטלה, לכן כל אחד יזכור. 

“לשון חכמים מרפא”
ספר לשון חכמים של רבנו יוסף כ.  אבא ע”ה היה קורא ספירת העומר מתוך 

חיים ע”ה, יש שם “לשם יחוד” ארוך לפני ספירת העומר, ואחר כך יש “הושענא 
הושענא” על המספר של אותו לילה. וכשהוא היה בבית הכנסת והיו אומרים לו: 
“תספור”. היה אומר להם: אני סופר בבית. אפילו שהיה יכול לומר: אני סופר כאן, 
ותחכו לי שתי דקות. כמה לוקחת כל התפלה? חמש דקות? אבל הוא לא רצה 
להטריח אותם. אלא הם יספרו עם המנגינה - “אשר קדשנו במצוותיו וציונו על 
ספירת העומר”... ואחר כך הוא הולך הביתה וקורא את הכל. ואמר לי: אני מרוויח 
דבר ראשון: אם אני אשכח לילה אחד, למשל הייתי בנסיעה  בזה כמה דברים. 
ובאתי הביתה ושכחתי מהעומר, התפללתי תפילה פשוטה ולא ספרתי את העומר, 
ואחר כך בלילה הבא אני לא יודע אם ספרתי או לא ספרתי, אז אני לוקח לשון 
חכמים ורואה את הגימטריאות של הלילה של אתמול, אם הם חדשים בעיני, 
נים  סימן שלא ספרתי, ואז זו בעיה, לא תוכל להמשיך עם ברכה. אבל אם הם ישָׁ
בעיני, סימן שאתמול קראתי אותם. כל לילה יש לו גימטריאות חדשות11, לכן 

מתכוון לעשות את רצונך.
10.  הוא כתב על זה תשובה בחלק ששי, ואני בהתחלה התפלאתי למה לא הזכיר את ספר 
תורה לשמה. אחר כך הגעתי למילואים וראיתי שכתב שם: “ושוב נדפס ספר תורה לשמה”... 
דבר שכתוב בספרים לא יעלה על הדעת שהרב עובדיה לא ראה אותו. אלא הוא ראה את הכל, 

רק שבשעה שכתב את התשובה, עוד לא נדפס ספר תורה לשמה, אח”כ ראה אותו.
11.  רבי יוסף חיים ע”ה מומחה בגימטריאות, אני בקי בגימטריאות בזכותו. כל הזמן הייתי 
קורא לשון חכמים, ומתפלא: איך הוא המציא את הגימטריא הזאת? וככה הייתי לומד ממנו 
ועושה עוד גימטריא ועוד גימטריא. יש שאומרים “גימטריא קטנה”, מה זה גימטריא קטנה? 
מספר קטן. מה זה מספר קטן? תוריד את האפסים ותשאיר את הספרה בעצמה, למשל: יעקב, 

כשאתה קורא את התפלות האלה אתה לא תשכח12. ודבר שני: עצם התפלות 
והמספרים נוגעים עד הלב.

קטן ששכח לספור לילה אחד
אם אדם שכח לספור לילה אחד, הוא לא יכול בלילות הבאים לספור עם כא. 

ברכה כמו שאמרנו. לקטנים מותר להם לספור בברכה ]גם אם שכח לילה אחד[. 
כי לקטן יש חינוך, אם יתחנך תמיד לספור עם ברכה, כשיגדל יזכור תמיד לספור 
עם ברכה. וילמד גם כן שאין לדלג לילה אחד, כי אם הוא ידלג לילה אחד גמרנו.

קטן שהגדיל בימי הספירה
הרב עובדיה כותב על קטן שהגדיל. אם בתוך ימי הספירה הוא נעשה בר כב. 

מצוה, אע”פ שהוא ספר את כל הימים האלה כשהיה קטן, אפילו הכי יש להורות 
לו להפסיק מלברך מיום שהגיע לגיל 13, כי לפני כן ברכתו הייתה מדרבנן, ועכשיו 
ברכתו “מעין” דאורייתא כי הוא גדול. ובדין זה יש מחלוקת גדולה מאד, הרב 
עובדיה כתב תשובה ארוכה מאד על זה )שו”ת יבי”א ח”ג חאו”ח סי’ ז”ך-כ”ח(, עד שאמר 
על כך אחד הרבנים האשכנזים הגדולים: “זה ספר, זו לא תשובה”... ואפילו הכי 
יש חולקים על הדבר הזה. ואומרים שלא כדאי לומר לו, אלא אם ספר על סמך 
השמיעה של השליח ציבור - טוב, אבל אם ספר בעצמו, ספר. לא נורא. ]וגם 
הרב גופיה בחזו”ע-יו”ט )עמ’ רכ”ב( כתב: ומ”מ אין למחות בקטן שהגדיל בימי 

הספירה אם ממשיך לספור גם אח”כ בברכה[.

לכתחילה יש לעמוד בספירה
מצות ספירת העומר צריכה להיות מעומד, ומצאו רמז לדבר: “מהחל חרמש כג. 

אל תקרי בקמה אלא בקומה. מאיפה מצאנו את זה? יש  בקמה” )דברים ט”ז, ט’( 
גמרא בבבא מציעא )דף פ”ז ע”ב( “כי תבוא בקמת רעך” )שם כ”ג, כ”ו( לרבות כל בעלי 
קומה. הכוונה במילה “קמה” על שיבולים שכבר עומדים בקומתם, לפני כן הם 
נקראים “שיבולים”, אח”כ הם גדלים ונקראים “קמה”, ואחרי  שקצרו אותם הם 
בקמה  נקראים “גדיש”. אז הקמה מראה על דבר בקומתו. ולכן “מהחל חרמש 
תחל לספור” - כשאתה עומד על עמדך תספור את העומר. ואם אדם עבר וספר 

מיושב, או שהוא חולה וכדומה, יוצא ידי חובה אפילו בשכיבה. 

המצוות שצריכים לעמוד בקיומם
ובספר אחד מביא שמונה מצוות שצריכים להיות מעומד, והצד השוה שבהן כד. 

שבכולם כתוב “לכם”. והסימן שלהם “העצלן שקם”. אפילו שהוא עצלן ולא תמיד 
הוא יכול לקום, אבל במצוות האלו הוא חייב לקום... “העצלן” - הלל, בהלל צריך 
לקום, שנאמר )ישעיה ל’, כ”ט( “השיר יהיה לכם כליל התקדש חג”. אח”כ עומר - 
“וספרתם לכם ממחרת השבת” )ויקרא כ”ג, ט”ו(, את העומר אומרים בעמידה. אח”כ 
לכם לציצית” )במדבר ט”ו, ל”ט(, כשלובשים ציצית צריך להיות  ציצית - “והיה 
מעומד. )תפלין אנחנו מניחים אותם מיושב(. אח”כ לבנה - ברכת הלבנה, כתוב )שמות 
י”ב, ב’( “החודש הזה לכם ראש חודשים”. אח”כ נטילת לולב, בלולב כתוב )ויקרא 

כ”ג, מ’( “ולקחתם לכם ביום הראשון”, נטילת הלולב צריכה להיות מעומד. אח”כ 

“שקם” – שופר, קידוש ומילה. בשופר כתוב 
)במדבר כ”ט, א’( “יום תרועה יהיה לכם”. קידוש 

– “ושמרתם את השבת כי קודש הוא לכם” 
)שמות ל”א, י”ד(. מילה – במילה כתוב “המול 

לכם כל זכר” )בראשית י”ז, י’(, אלה שמונה מצוות 
שצריכים לעשות אותם בעמידה. והאשכנזים 
מוסיפים עליהם את התפלין ועושים אותם 
מעומד. אבל לפי הזוהר והקבלה וכל חכמי 
הספרדים )עיין בכה”ח סי’ כ”ה ס”ק ל”ג( תפלין 
מניחים מיושב. רק תפלין של ראש מניחים 
מעומד, אבל תפלין של יד מיושב. ויש עושים 
פשרה: את הברכה עושים מעומד והנחה 

בגימטריא גדולה זה 182, בגימטריא קטנה זה 11 
)י=1, ע=7, ק=1, ב=2(, זה הכל. ויש לו ספר שיש בו 

עוד גימטריאות - “עטרת תפארת”.
12.  הרב חירארי ע”ה היה עושה אותם בבית הכנסת, 
היו מוכנים לחכות לו ולא היו בורחים... שומעים 
את התפלות שלו “הושענא הושענא” “אנא אנא” 
עד הסוף. )איני יודע אם היום בבית הכנסת שלו עושים 

ככה, אבל ככה הוא היה עושה(.



מיושב, אבל הבן איש חי אומר )ש”א פרשת וירא אות ח’( הכל מיושב. 

תספורת בימי העומר
)סי’ צ”ח( שאומר: מה אכפת לנו שהזוהר אומר כה.  יש תשובה של מהרש”ל 

מיושב? אנחנו עומדים. ומזה למד מישהו שלא צריך להשגיח בזוהר. אבל זה לא 
ככה, מהרש”ל תפס את המנהג שלו וזהו. כמו למשל המנהג הזה שלא להסתפר 
בימי העומר, התימנים לא אכפת להם ומסתפרים כרגיל. כי הם אומרים שהם 
לא קבלו את זה. מה זה לא קיבלתם את זה? הרי הטעם הוא מפני שמתו תלמידי 
רבי עקיבא, וזה מבואר בגמרא )יבמות דף ס”ב ע”ב(? אבל בגמרא לא כתוב שלא 
מסתפרים, והרמב”ם והרי”ף לא כתבו את זה, וזה מנהג מאוחר. ויכול להיות 
שהמנהג לא להסתפר הוא לא בגלל תלמידי רבי עקיבא, אלא בגלל הגזירות 
שהיו בזמן רבותינו האשכנזים בשנת ד’ אלפים תתנ”ו, שנהרגו ונשמדו הרבה 

מאד קהילות – אלף קהילות13! 

עין בעין רואים נסים ונפלאות
פעם כתבו הנטורי קרתא14: מתתנ”ו עד תש”ח עברו 852 שנה כמנין “ונושנתם” כו. 

)דברים ד’ כ”ה(. מה הכוונה? זאת אומרת התש”ח זאת עוד גזירה ועוד בעיה. אבל 

אילו לא קמה המדינה בתש”ח היינו הולכים לאבדון! כי היה יאוש איום ונורא, 
השואה הייתה מכניסה יאוש בלב כולנו, “השואה” בגימטרייה “יאוש”. ועכשיו 
קיבלנו מתנה - קיבלנו סוכריה בדמות המדינה הזאת. למרות שבעלי המדינה 
וראשי המדינה כולם שונאים את התורה, נשאר לנו משהו לפליטה. לומדים תנ”ך, 

13.  ורש”י ע”ה היה באותה תקופה, וכתב קינה שמתחילה במילים “תנות צרות לא נוכל”, לא 
נוכל לספר את הצרות שלנו, ובמלה “תנות” רמז שאירעו בשנת ד’ אלפים תתנ”ו.

נטורי קרתא הם נגד המדינה הזאת ולא סובלים את הריח שלה... כל שבת הולכים    .14
וצועקים “שאבס שאבס”, ובאים שוטרים וצלמים ועיתונאים בעוונות הרבים, איזה חיים 
אלה? והשוטרים מרביצים להם באלות, ולוקחים אותם לכלא – ל”קישלה” )אם הלמ”ד בסגול 
או בקמץ אני לא יודע(, ושם הם מתפללים מנחה - “אברהם יגל, יצחק ירנן, יעקב ובניו ינוחו 
בו”, איזו “מנוחה”, איזה “יגל”?... מה זה? אבל אח”כ הסתדרו אתם וסיכמו, אתם לא תבואו 
לשכונה שלנו בשבת. הנטורי קרתא האלה היו עושים מכל דבר ודבר “חגיגה”, אין מה לעשות. 
בחכמתו היה יכול לעשות כל דבר ודבר בטוב טעם, היה אומר: תשמע,  הרב מרדכי אליהו 
אתה לא שומר בעוונות, יגיע הזמן שתשמור, אבל אל תפריע לנו! וכי אתה רוצה להפריע 

לנו להכעיס? אל תעשה את זה.

ואפילו שזה בגילוי ראש ואפילו שכופרים בתנ”ך, אבל לפחות לומדים אותו. כל 
מה שעושים היום להילחם בו לא עוזר להם כלום, יש אלפים ורבבות בעלי תשובה 
שהם רואים את הנסים עין בעין, אם ב”מלחמת העצמאות”, אם ב”מבצע קדש” 
בשנת תשט”ז, אח”כ ב”מלחמת ששת הימים”, ואח”כ ב”מלחמת המפרץ”, נסים 
ונפלאות שלא עלה על לב איש, מי שמע שיזרקו על ארץ ישראל טילים וטילי 

טילים, ואף אחד לא נפגע15?! 

שבת היא האושר האמיתי
ה אותנו שעם ישראל יחזרו בתשובה, ילכו בדרך טובה, ויכירו כז.  ככה השם יְזַכֶּ

ר זה האותיות  שהתורה היא לא “בית סוהר”, אלא התורה היא תענוג ואושר. אֹשֶׁ
שלפני שבת, לפני השי”ן יש רי”ש, לפני הבי”ת יש אל”ף, לפני התי”ו יש שי”ן, 
מי ששומר שבת זה האושר האמתי, ונזכה כולנו לגאולה  ר.  רא”ש אותיות אֹשֶׁ

שלמה במהרה בימינו אמן ואמן.

מי שבירך אבותינו הקדושים אברהם יצחק ויעקב, הוא יברך את כל הקהל הקדוש 
בעלונים  ברדיו, ואלה שקוראים אחר כך  ששומעים  כאן, ואלה  הנמצאים  הזה, 
של “בית נאמן”, וימלא כל משאלות לבם לטובה, בריאות איתנה והצלחה רבה, 
אושר ועושר וכבוד. ויפסיקו בני ישראל להילחם אחד בשני, כל אחד ואחד יאהב 
את חבירו. )אפילו אם דעתו אחרת, זו לא חכמה לומר: “אני נלחם בך”. מה יצא לך מזה? הרי 
אומות העולם מחכים לדברים האלה(. ונזכה לגאולה שלמה במהרה בימינו אמן ואמן.

)חורף מתחיל בחי”ת - בשעה שמונה,  שבוע הבא אם ירצה ה’ השיעור בשעה עשר. 
קיץ יש בו יו”ד - בשעה עשר(. 

15.  חוץ מאחד יוצא מן הכלל, שלפני כן יודעים מה הוא עשה, הוא היה מרגיז את הרב לנדא 
)הראשון( ע”ה, והיה נוסע לכתחילה עם ה”וספה” שלו סמוך לבית הכנסת בליל שבת. אמר 
לו: תעשה טובה, ואל תפריע. אבל הוא אמר לו: לא! אתה אומר לּא בדגש, ה’ יעשה לך דגש 
חזק שבחזקים! אל תעשה את זה. שמו איתן איגלנדר, וכשמזכירים את שמו אומרים ה’ יקום 
דמו. צריך לדעת לא להתעסק עם הקב”ה. ואם אדם ח”ו יש לו תאוה נוראה לחטוא, ]לפחות[ 

שיעשה את זה בסתר, עם בושה וכלימה. )מו”ק דף י”ז ע”א(.



מתוך שיחותיו ודרשותיו של מורנו ראש המוסדות
 הגאון הגדול רבי חננאל כהן שליט"א

ראש ישיבת 'לבנימין אמר' ברכיה
הצלת התורה – הצלת חיים

לימוד תשב”ר
לפני1 כשמונים שנה, בזמן השואה לא תקום פעמיים צרה, הצליחו כמה עסקנים יהודים 
להבריח מספר גדול של ילדים יהודים מהארצות הכבושות באירופה, לאנגליה שלא נכבשה 
ע”י הגרמנים. כשהגיעו לאנגליה, לא יכלו לטפל בכל הילדים, ולכן שמו אותם אצל משפחות 
אומנות. חלקם זכו לחיות אצל משפחות יהודיות שומרות תורה ומצוות, אבל חלקם האחר 
נפל בידי יהודים פורקי עול או בידי נוצרים. הארגונים לזכויות אדם כמו ה”צלב האדום” 

והג’ויינט שדאג ליהודים, נתנו סכום כסף לכל משפחה כדי שתוכל להחזיק את הילדים.
יום אחד הגיעו המארחים שומרי התורה והמצוות, אל הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ”ל 
ששימש אז כרב בלונדון, ואמרו לו שנגמר להם הכסף, והם לא יכולים להמשיך ולהחזיק 
אפילו ילד אחד אם לא תהיה להם עזרה כלכלית. אם זה יקרה, יחפשו לילדים בתים אחרים 
שרחוקים מהתורה והמצוות, והם עלולים לפרוק עול ולאבד את היהדות שלהם. צריך בדחיפות 
למצוא תורמים שיסכימו להחזיק את הפרנסה של הילדים. שאל אותם הרב: “נסיתם אצל 
התורמים פלוני ואלמוני?”. אמרו לו: “ניסינו הכל, אבל גם להם כבר קשה לתרום”. אמר להם 
הרב: “אז מה אני יכול לעזור? תנו לי שם של אדם ואני אדבר אתו, יש לכם אחד כזה?”. ענו 
האנשים: “כבוד הרב, יש יהודי מכובד בבית הנבחרים של אנגליה, אבל הוא רחוק מיהדות, 
מגיע לבית הכנסת רק ביום כיפור, וביום האזכרה של ההורים שלו עושה אשכבה והולך. קשה 
להתרים אותו, אבל אולי הרב יצליח לדבר אתו שיתרום”. החליט הרב לנסות ולא להתיאש.

למחרת הלך אליו רבי יחזקאל אברמסקי, נפגש אתו, והסביר לו שזו ממש הצלת נפשות להציל 
את נשמותיהם של הילדים הללו. אמר לו אותו הנכבד: “כבוד הרב, אני לא מבין אותך, אני 
יודע שהצלת נפשות זה להציל חיים, אני תורם לג’וינט ולכל מיני ארגונים מצילים חיים, אבל 
הילדים האלה כבר נמצאים פה, אין להם סכנת חיים, אז למה לתרום? שיהיו אצל הגויים, למה 

1.  ערך: הרה”ג רבי יוסף חיים נחום הלוי שליט”א.

לא? מה יש בזה?”. רחמנא ליצלן. כמה שניסה הרב להסביר לו, המוח שלו היה אטום, לא מבין.

טלפון בשבת
הפגישה הזו היתה באמצע השבוע. בליל שבת קצת אחרי השקיעה, לקח הרב אברמסקי את 
הטלפון, והתקשר ישירות לאותו היהודי העשיר. היהודי הזה לא היה שומר שבת, כמעשהו 
בחול כך מעשהו בשבת... )ע”פ פסחים ס”ד ע”א(. ענה לטלפון, והנה הוא שומע שהרב על הקו, 
שאל בפליאה: “הרי עכשיו שבת, הרב מתקשר בשבת?!”. ענה לו הרב: “כן! אתה יודע שפיקוח 
נפש דוחה שבת? אז תדע שאני מתקשר בשבת כדי שתבין שהצלת הילדים האלו היא הצלת 
חייבים להציל את נשמותיהם!”. ראה העשיר עד להיכן הדברים מגיעים,  נפשות ממש! 
ואמר לרב: “שכנעת אותי, מה שתבקש תקבל”. ובאמת ביקש ממנו ועזר לו, וכך הצילו את 

הרוחניות של הילדים האלה.
הרב יחזקאל אברמסקי הציל נפשות ע”י חילול שבת. מרן בש”ע בהלכות שבת )סי’ ש”ו סי”ד( כותב: 
מי ששלחו לו שהוציאו בתו מביתו בשבת להוציאה מכלל ישראל, מצוה לשום לדרך פעמיו 
להשתדל בהצלתה וכו'. גדול המחטיאו יותר מההורגו! לכן העדיף לעשות כך ולהציל אותם2.

הורדת נוער...
בקום המדינה, שלחו מטעם המדינה לתונס את פעילי “עליית הנוער”, ורצו להביא את 
הצעירים לארץ בלי ההורים שלהם, כי חשבו שכך יהיה להם יותר קל לחלן אותם... רוממות 
ארץ ישראל בגרונם, וחרב פיפיות בידם להשמיד את התורה ואת היהדות. סבי מוה”ר רבי 
רחמים חי חויתא הכהן ע”ה, כתב מכתב נמרץ למוה”ר רבי משה כלפון הכהן ע”ה שהיה 
באתו הזמן הרב הראשי של ג’רבא, ואמר לו שהם רוצים להשמיד את העם היהודי. אסור 
לתת את הילדים שיעלו לארץ איתם, צריכים לעמוד בפרץ! לא יקום ולא יהיה! ולכן הציע 
שישלחו מכתבים לכל הכפרים והערים ששומעים לקולם, ולהורות להם לא לשתף פעולה 
עם הפעילים. חכם עדיף מנביא. באמת כתבו מכתבים, וברוב הערים שמעו לקולם והצילו 
את נפשותיהם. בעיירה אחת כן הצליחו הפעילים לקחת כמה עשרות ילדים, אבל בעוה”ר 
הילדים האלה לא הגיעו לארץ ישראל, הם רצו לקחת אותם לאוסלו ומשם לקחת אותם לארץ, 
אבל המטוס התפוצץ באויר, ולא אליכם הלכו כולם מלבד ניצול אחד. עד היום בנתניה יש גן 
בשם “ילדי אוסלו” ע”ש הילדים האלה שנהרגו. המקרה הזה זעזע את כל תוניסיה, ואף אחד 

לא רצה לשלוח את הילדים בלי ההורים.
בהרבה מקומות פעילי העליה כן הצליחו לגנוב נפשות. במרוקו עליית הנוער הפרידה הרבה 
ילדים מההורים וככה חילנו אותם. אותו דבר גם בטריפולי. פעם סיפר הגאון הרב צמח מאזוז 
שליט”א ששאל זקן טריפוליטאי, איך בטריפולי היו הרבה רבנים והרבה ישיבות, והיום אין 
מהם הרבה תורה? איפה כל הרבנים? שמע הזקן והתחיל לבכות, וסיפר לו כך: “באו אלינו 
פעילי העליה ואמרו שהם רוצים את הילדים, אבל ההורים לא הסכימו, אלא בתנאי שיעלו 
איתם יחד. באמת עלינו איתם, אבל כשהגענו לארץ הפרידו מאיתנו את הילדים ולקחו אותם 
לקיבוצים, לא יכולנו להתנגד”. לכן לא נשאר מהדור הצעיר, אלא אלו שהתחילו להתחזק 

וחזרו לצור מחצבתם.

אייר – זמן התעלות בתורה
ישמע חכם ויוסף לקח. כמה צריכים לשמור על הילדים ולהתפלל על הילדים. וגם אם חלילה 
היתה איזו נפילה רוחנית לילד, עדיין יש תקוה וצריכים להתפלל, תפילות לא חוזרות ריקם, אם 
היום לא עזרו, תעזורנה מחר, עוד חודש, עוד שנה, אבל בסוף תמיד התפילות של ההורים עוזרות.

שאלו פעם את הרב “חזון איש”, איך אנשים שאבותיהם וסבותיהם היו רשעים וכופרים, 
פתאום מתחילים לגלות את האור ולחזור בתשובה? אמר להם הרב: הרבה פעמים הסב של 
הסב התפלל אבל התפילה לא עזרה לילדים או לנכדים, ובכל זאת היא לא הלכה ריקם, הגיע 

דור שקבל את כל התפילות אליו, וחזר אל אביו שבשמים.
כמה צריך להתפלל על הילדים שיחיו על פי התורה, במיוחד עכשיו בחודש אייר שהוא 
זמן של התעלות בתורה. כתוב בספר יצירה שחודש אייר זה מזל שור, ושור רומז על עמל 
התורה. כביכול שמים את העול על השור. נאמר על יוסף: “רב תבואות בכח שור” )משלי י”ד, 
ד’(, יוסף נקרא שור, “בכור שורו הדר לו” )דברים ל”ג, 
י”ז(. מה יוסף היה? “כי בן זקונים הוא לו” )בראשית ל”ז, 

ג’( – אומר התרגום: “בר חכים הוא ליה”, יוסף הוא 
היה התלמיד חכם של יעקב.

ובגלל שמזלו של חודש אייר הוא שור, הוא רומז 
לתורה. לכן בחודש הזה אנחנו צריכים להרבות תורה, 
ונתפלל שבקרוב בזכות התורה נזכה לגאולה הקרובה 

במהרה בימינו ולתחיית המתים, אמן כן יהי רצון.

2.  אמר העורך: בספר מלך ביפיו – תולדותיו של הרב אברמסקי 
)עמ’ 421-422(, ראיתי גרסה מעט שונה. היה חכם אחד שברח 

מהשואה, ובשביל להכנס לאנגליה ולהנצל, היה צריך ערבות 
מאדם עשיר. כשפנו לאיש המתאים קרוב משפחתו, הוא דחה 
אותם. ראה הרב שיש בזה ספק פיקוח נפש, ולכן המתין עד 
זמן בין השמשות במכוון, והתקשר לאותו עשיר, וכשהתפלא 
אותו העשיר על השיחה בשבת, הסביר הרב שמחללים שבת 

בשביל פיקוח נפש, ואז הבין האיש שהמצב מסוכן ממש ואישר את ערבותו.
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א. יֶשְׁנָהּ שְׁאֵלָה, מַה קּדֶֹם, סְפִירַת הָעמֶֹר אוֹ עַרְבִית? הַיַּעֲבֵ“ץ 

כִּי  שֶׁסְּפִירָה קוֹדֶמֶת,  וּקְצִיעָה )סי‘ תפ“ט(  מֹר  בְּסֵפֶר  כָּתַב 

הַסְּפִירָה עִקָּרָהּ מִדְּאוֹרַיְתָא, וּתְפִלַּת עַרְבִית עִקָּרָהּ מִדְּרַבָּנָן. 

אֲבָל מְחִילָה מִכְּבוֹדוֹ, הֲרֵי בִתְפִלַּת עַרְבִית יֵשׁ קְרִיאַת שְׁמַע 

וְלָכֵן רבֹ הָעוֹלָם לֹא עוֹשִׂים  שֶׁהִיא דְאוֹרַיְתָא ]מִן הַתּוֹרָה[. 

כָּכָה, אֶלָּא מִתְפַּלְּלִים תְּפִלַּת עַרְבִית, וְסוֹפְרִים סְפִירַת הָעמֶֹר 

אַחֲרֵי עַרְבִית. וַאֲנַחְנוּ עוֹד לִפְנֵי סִיּוּם עַרְבִית כְּבָר סוֹפְרִים אֶת 

הָעמֶֹר, אֲנַחְנוּ סוֹפְרִים אַחֲרֵי קַדִּישׁ תִּתְקַבַּל )ראה בגליון 160 

אות ז'( , וּבִירוּשָׁלַיִם סוֹפְרִים אַחֲרֵי עָלֵינוּ לְשַׁבֵּחַ. וּלְכָל אֶחָד 

יֵשׁ לוֹ טַעַם, אֲנַחְנוּ עוֹשִׂים אַחֲרֵי קַדִּישׁ תִּתְקַבַּל כִּי גָמַרְנוּ אֶת 

עִקַּר הַתְּפִלָּה, וְנִשְׁאַר לָנוּ רַק שִׁיר לַמַּעֲלוֹת וְעָלֵינוּ לְשַׁבֵּחַ. 

וַאֲחֵרִים אוֹמְרִים שֶׁלֹּא, כִּי מִי יוֹדֵעַ, אוּלַי אֲנַחְנוּ מִתְפַּלְּלִים 

מֻקְדָּם וַעֲדַיִן לֹא יָצְאוּ הַכּוֹכָבִים? וְלָכֵן כַּמָּה שֶׁנְּאַחֵר עָדִיף. 

אֲבָל אֲנַחְנוּ אוֹמְרִים אַדְרַבָּא, אִם תְּאַחֵר אוֹתָהּ אַחֲרֵי עָלֵינוּ 

לְשַׁבֵּחַ, אֲנָשִׁים יִבְרְחוּ לְךָ בְאֶמְצַע עָלֵינוּ לְשַׁבֵּחַ. ]וְלֹא יִסְפְּרוּ 

כְלָל סְפִירַת הָעמֶֹר[, לָכֵן אֲנַחְנוּ סוֹפְרִים אַחֲרֵי קַדִּישׁ תִּתְקַבַּל. 

ב. וְאִם הִתְפַּלְּלוּ עַרְבִית לִפְנֵי צֵאת הַכּוֹכָבִים, וְכַאֲשֶׁר הִגִּיעַ זְמַן 

הַסְּפִירָה – צֵאת הַכּוֹכָבִים, יֵשׁ לָהֶם עַכְשָׁו גַּם לִקְראֹ קְרִיאַת 

שְׁמַע וְגַם לִסְפּרֹ אֶת הָעמֶֹר, מָה עוֹשִׂים קדֶֹם? מַתְחִילִים בָּעמֶֹר. 

וְלָמָּה? כִּי עַכְשָׁו עַל פִּי סֵדֶר הַתְּפִלָּה עוֹשִׂים אֶת הָעמֶֹר, כָּכָה 

תָמִיד אַחֲרֵי ]קַדִּישׁ תִּתְקַבַּל שֶׁל[ עַרְבִית עוֹשִׂים אֶת הָעמֶֹר. 

אֲבָל בִּירוּשָׁלַיִם עוֹשִׂים הָפוּךְ ]מִפְּנֵי שֶׁהֵם כָּל יוֹם סוֹפְרִים 

אֶת הָעמֶֹר אַחֲרֵי עָלֵינוּ לְשַׁבֵּחַ, אָז כְּבָר לֹא שַׁיָּךְ לוֹמַר שֶׁזֶּה 

מִסֵּדֶר הַתְּפִלָּה, וְלָכֵן הִקְדִּימוּ אֶת קְרִיאַת שְׁמַע[. אֲבָל הֲכִי 

וְאָז עוֹשִׂים כְּמוֹ הַסֵּדֶר  עַרְבִית קְצָת מְאֻחָר,  לְהַתְחִיל  טוֹב 

הָעֹמֶר.  וְאַחַר כָּךְ אֶת  בִּזְמַנָּהּ  קְרִיאַת שְׁמַע  הָרָגִיל, כְּלוֹמַר 

)גליון 307 אותיות כ' וכ"א(.

 "כִּי זֶה כְבוֹדוֹ שֶׁמְּכַבֵּד אֶת הַשַּׁבָּת"
מָרָן כּוֹתֵב )בשלחן ערוך סי‘ ר“נ ס“א(: יִשְׁתַּדֵּל לְהָכִין בְּעַצְמוֹ 

שׁוּם דָּבָר לְצָרְכֵי שַׁבָּת כְּדֵי לְכַבֵּד אוֹתָהּ, כְּמוֹ שֶׁרַב חַסְדָּא הָיָה 

מְחַתֵּךְ אֶת הַיָּרָק דַּק דַּק )וְרַב חַסְדָּא הָיָה עָשִׁיר מֻפְלָג. חַי תִּשְׁעִים 

וּשְׁתַּיִם שָׁנָה, וְרָאָה כָל טוּב בַּחַיִּים שֶׁלּוֹ. מִי שֶׁהָיָה נִכְנַס לְבֵיתוֹ רָעֵב, 

הָיָה יוֹצֵא שָׂבֵעַ. לִחְיוֹת בִּזְמַנָּם תִּשְׁעִים וּשְׁתַּיִם שָׁנָה זֶה דָבָר גָּדוֹל מְאדֹ. 

וְהוּא הָיָה נִכְנָס לַמִּטְבָּח בְּיוֹם שִׁשִּׁי, וְלוֹקֵחַ יְרָקוֹת וְחוֹתֵךְ(. רַבָּה וְרַב 

יוֹסֵף הָיוּ מְבַקְּעִים עֵצִים )אֵיךְ הָיוּ מְבַשְּׁלִים אָז? לוֹקְחִים עֵצִים 

וּמְבַקְּעִים אוֹתָם(. רִבִּי זֵירָא הָיָה מַדְלִיק אֶת הָאֵשׁ. רַב נַחְמָן 

הָיָה מְתַקֵּן אֶת הַבַּיִת )גַּם הוּא הָיָה עָשִׁיר, חֲתָנוֹ שֶׁל רֵישׁ גָּלוּתָא(, 

וּמְסַיֵּם  הַחֹל.  כְּלֵי  וּמְפַנֶּה אֶת  כֵּלִים שֶׁל שַׁבָּת  מַכְנִיס  הָיָה 

מָרָן: ”וּמֵהֶם יִלְמַד כָּל אָדָם, וְלֹא יאֹמַר לֹא אֶפְגּםֹ כְּבוֹדִי, כִּי 

זֶה כְבוֹדוֹ שֶׁמְּכַבֵּד אֶת הַשַּׁבָּת". וְיֵשׁ קֻשְׁיָא שֶׁל הַחַוּתֹ יָאִיר 

)סי‘ ר“ה( שֶׁשּׁוֹאֵל אֵיךְ הַחֲכָמִים הָאֵלֶּה הָיוּ עוֹשִׂים כָּכָה, זֶה 

חוֹתֵךְ הַיָּרָק וְזֶה מְבַקֵּעַ הָעֵצִים, הֲרֵי הֵם מְחַלְּלִים אֶת כְּבוֹדָם, 

וְכָתוּב שֶׁאָסוּר לְתַלְמִיד חָכָם לְזַלְזֵל בִּכְבוֹדוֹ? וְהַמִּשְׁנָה בְרוּרָה 

)בביאור הלכה ד“ה כי זהו כבודו( מְתָרֵץ שֶׁזּוֹ כַוָּנַת מָרָן שֶׁכָּתַב: 

הָאָדָם, שֶׁכַּאֲשֶׁר  הָאֲמִתִּי שֶׁל  ”כִּי זֶהוּ כְבוֹדוֹ“ שֶׁזֶּה הַכָּבוֹד 

הָאֲמִתִּי.  הַכָּבוֹד  זֶהוּ  בָּהּ,  וְאַתָּה טוֹרֵחַ  מִצְוָה  אַתָּה עוֹשֶׂה 

וְהַמִּשְׁנָה בְרוּרָה מֵבִיא עוֹד קֻשְׁיָא דוֹמָה מִגְּמָרָא בְקִדּוּשִׁין 

)דף ע‘ ע“ב( שֶׁכָּתוּב שָׁם שֶׁרַב נַחְמָן עָשָׂה מַעֲקֶה, וְלִכְאוֹרָה 

אֵיךְ רַב נַחְמָן שֶׁהָיָה דַיָּן הָיָה בוֹנֶה מַעֲקֶה? אָז הוּא מְתָרֵץ 

שֶׁמַּעֲקֶה זוֹ מִצְוָה מֵהַתּוֹרָה – ”וְעָשִׂיתָ מַעֲקֶה לְגַגֶּךָ“ )דברים 

כ“ב ח‘(, אִם כֵּן הַבְּנִיָּה שֶׁל הַמַּעֲקֶה זֶהוּ כְבוֹדוֹ שֶׁל הָאָדָם, כִּי 

הַכָּבוֹד שֶׁלּוֹ זֶה כְבוֹד הַתּוֹרָה, וּמֻתָּר לַעֲשׂוֹת אֶת זֶה. וּלְמַעֲשֶׂה 

הַתֵּרוּץ שֶׁמֵּבִיא אוֹתוֹ הַמִּשְׁנָה בְרוּרָה אָמַר אוֹתוֹ גַּם הָרָדָ“ל 

]רַבִּי דָּוִד לוּרְיָא[ בְּקִדּוּשִׁין )שם דף ע‘ ע“א(, שֶׁזֶּה מֵחֲמַת שֶׁקִּיֵּם 

מִצְוַת מַעֲקֶה. )גליון 314 והערה 19(.

הַגָּאוֹן הַבָּקִי הֶעָצוּם רַבִּי משֶֹׁה חוֹרֵב זָצַ"ל
בְּיוֹם ג' בְּאִיָּר, הָאַזְכָּרָה שָׁל הַגָּאוֹן הַבָּקִי הֶעָצוּם רַבִּי משֶֹׁה 

חוֹרֵב זָצַ"ל. הֶחָכָם הַזֶּה הָיָה זוֹכֵר כָּל הַתַּלְמוּד מִלָּה בְמִלָּה, 

וְהָיָה חוֹזֵר וּמְשַׁנֵּן אוֹתוֹ הַרְבֵּה. פַּעַם הָיָה לוֹמֵד בְּקוֹל וְאָמְרוּ 

לוֹ שֶׁזֶּה מַפְרִיעַ לָהֶם לִלְמדֹ, אָמַר לָהֶם: אִם לֹא אֲשַׁנֵּן בְּעַל 

פֶּה בְקוֹל רָם אֲנִי אֶשְׁכַּח אֶת זֶה, וַאֲנִי לֹא רוֹצֶה לִשְׁכּחַֹ כְּלוּם. 

וְכָכָה גָמַר כָּל הַתָּנָ"ךְ וְכָל הַתַּלְמוּד וְכָל הַמִּשְׁנָה, וְאוּלַי גַּם 

הַזּהַֹר וְהַיְרוּשַׁלְמִי. נִפְטַר בֶּן חֲמִשִּׁים וְחָמֵשׁ. הָיוּ לוֹ עֲשָׂרוֹת 

וּמֵאוֹת חִדּוּשִׁים כָּל כָּךְ יָפִים שֶׁל סִימָנִים לִזְכּרֹ אֶת זֶה, לְמָשָׁל 

הַמַּאֲמָר הַזֶּה מוֹפִיעַ בַּגְּמָרָא פְלוֹנִית וּפְלוֹנִית, וְנוֹתֵן לְךָ סִימָן 

וְהֶסְבֵּר לָזֶה. )לְמָשָׁל שְׁנֵי סִימָנִים יָפִים מְאדֹ: סִימָן אֶחָד, הַסִּפּוּר 

שֶׁל רִבִּי שִׁמְעוֹן בַּר יוֹחַאי כָּתוּב בַּגְּמָרָא בְשַׁבָּת דַּף ל"ג ע"ב וְדַף ל"ד 

ע"א, וּמָה הַסִּימָן לָזֶה? בִּזְכוּת רִבִּי שִׁמְעוֹן בַּר יוֹחַאי עוֹשִׂים הִלּוּלָא 

בְל"ג לָעמֶֹר, וְלָכֵן זֶה בְדַף ל"ג, אֲבָל הַסְּפָרַדִּים עוֹשִׂים הִלּוּלָא וְלֹא 

מִסְתַּפְּרִים עַד יוֹם ל"ד )ש"ע סימן תצ"ג ס"ב(, לָכֵן זֶה מַתְחִיל בְּל"ג 

וְשָׁאֲלוּ אוֹתִי:  זֶה,  אָמַרְתִּי אֶת  פַּעַם  בְּדַף ל"ד ע"א.  וּמִסְתַּיֵּם  ע"ב 

הָרַב  אֶלָּא שֶׁל  שֶׁלִּי  זֶה לֹא  לָהֶם:  אָמַרְתִּי  זֶה?  ת  הֵבֵאתָ אֶֶ מֵאֵיפֹה 

נֶחֱרַב מִפְּנֵי שֶׁהָיוּ עוֹבְדֵי  משֶֹׁה חוֹרֵב. וְעוֹד סִימָן אַחֵר, בַּיִת רִאשׁוֹן 

עֲבוֹדָה זָרָה וּבַיִת שֵׁנִי שֶׁהָיָה בּוֹ תוֹרָה וְהַכּלֹ נֶחֱרַב מִפְּנֵי שִׂנְאַת חִנָּם, 

כְּלוֹמַר שֶׁהָיוּ שׂוֹנְאִים אֶחָד אֶת הַשֵּׁנִי עַל כְּלוּם, בִּגְלַל שֶׁיֵּשׁ לוֹ מַעֲלָה 

יוֹתֵר מִמֶּנִּי אוֹ בִגְלַל שֶׁאֲנִי שׂוֹנֵא אֶת הָעֵדָה שֶׁלּוֹ אוֹ בִגְלַל שֶׁיֵּשׁ לוֹ 

אַף לֹא מַתְאִים לִי... וְכֵן עַל זוֹ הַדֶּרֶךְ כָּל הַשְּׁטֻיּוֹת שֶׁבָּעוֹלָם, וְשִׂנְאַת 

חִנָּם הֵבִיאָה עָלֵינוּ אֶת הַכּלֹ. זֶה כָתוּב בַּגְּמָרָא בְיוֹמָא דַּף ט' עַמּוּד 

ב', וּמָה הַסִּימָן לָזֶה? ט' ב' זֶה רָאשֵׁי תֵבוֹת ט' )תִּשְׁעָה( בְּאָב, כִּי שְׁנֵי 

בָתֵּי הַמִּקְדָּשׁ נֶחְרְבוּ בְתִשְׁעָה בְאָב )תענית כ"ו ע"ב(. לָכֵן "יוֹמָא ט' 

ב'", בְּיוֹם ט' )תִּשְׁעָה( בְּאָב. וְהַסִּבָּה שֶׁנֶּחְרְבוּ כְּתוּבָה בַגְּמָרָא שָׁם. (

הַגְּמָרָא )עֵרוּבִין נ"ד ע"ב( אוֹמֶרֶת: "הַצִּיבִי לָךְ צִיֻּנִים" )ירמיה 

ל"א כ'(, עֲשִׂי לָךְ סִימָנִים בַּתּוֹרָה, תִּקְנֶה אֶת הַתּוֹרָה עַל יְדֵי 

סִימָנִים. הוּא כָתַב שְׁלוֹשׁ עֶשְׂרֵה מַחְבָּרוֹת שֶׁל סִימָנִים כָּאֵלֶּה. 

הַחִדּוּשִׁים הָאֵלֶּה מְפֻזָּרִים, וְצָרִיךְ לְסַדֵּר וּלְהוֹצִיא סֵפֶר מִזֶּה. 

אָמְנָם הוּא כָתַב כַּמָּה סְפָרִים עַל הַתּוֹרָה אוֹר הַחַמָּה וְתוֹרָה 

מִסִּינַי וְעוֹד, אֲבָל זֶה סֵפֶר יָפֶה מְאדֹ. )גליון 160 אות ה' והערה 

8, גליון 208 אות ז' וגליון 182 הערה 22(.

בשתי החידות, יש להקפיד לומר את התשובה והפרטים )כולל שם, כתובת וטלפון(בצורה ברורה!    הודעה 
שאינה ברורה כולה למערכת, לא תיכנס להגרלה.

א. מִנְהָג קַדְמוֹן לִקְראֹ מַסֶּכֶת "אָבוֹת" בֵּין פֶּסַח לְשָׁבוּעוֹת. בְּפִרְקֵי 

אָבוֹת יֵשׁ חֲמִשָּׁה פְרָקִים, וְהַפֶּרֶק הַשִּׁשִּׁי הוּא לֹא מִשְׁנָה אֶלָּא בָרַיְתָּא, 

וְלָכֵן כָּתוּב בִּתְחִלָּתוֹ: "שָׁנוּ חֲכָמִים בִּלְשׁוֹן הַמִּשְׁנָה, בָּרוּךְ שֶׁבָּחַר 

בָּהֶם וּבְמִשְׁנָתָם", כְּלוֹמַר זֶה לֹא מִשְׁנָה אֶלָּא בִלְשׁוֹן הַמִּשְׁנָה, כִּי 

אִם לֹא כֵן מַה זֶּה "שָׁנוּ חֲכָמִים בִּלְשׁוֹן הַמִּשְׁנָה"?! הֲרֵי אַף פַּעַם לֹא 

כָתוּב כָּךְ. לָמָה הוֹסִיפוּ אֶת הַפֶּרֶק הַשִּׁשִּׁי? כְּדֵי שֶׁיִּהְיוּ שִׁשָּׁה פְרָקִים 

לְשֵׁשׁ הַשַּׁבָּתוֹת מִפֶּסַח עַד שָׁבוּעוֹת בְּדִיּוּק. )גליון 108 אותיות י"א, 

י"ב. וראה עוד שם אות י"ח ובגליון 60 אות ב' בשם הגר"א(.

ב. רַבֵּנוּ יוֹסֵף חַיִּים עָלָיו הַשָּׁלוֹם ]הַבֶּן אִישׁ חַי[ כָּתַב שְׁנֵי סְפָרִים 

עַל פִּרְקֵי אָבוֹת. אֶחָד כָּתַב בִּצְעִירוּתוֹ – קָרָא לוֹ ”בִּרְכַּת אָבוֹת“, 

וְאֶחָד כָּתַב בְּזִקְנוּתוֹ – שְׁמוֹ ”חַסְדֵי אָבוֹת“. הַיּוֹם הָעוֹלָם מַכִּירִים 

רַק סֵפֶר ”חַסְדֵי אָבוֹת“, אֲבָל בְּחוּץ לָאָרֶץ הָיָה לָנוּ גַם סֵפֶר ”בִּרְכַּת 

אָבוֹת“. אֶת בִּרְכַּת אָבוֹת הוּא חִבֵּר לִפְנֵי שֶׁהָלַךְ לַקֶּבֶר שֶׁל בְּנָיָהוּ בֶּן 

יְהוֹיָדָע, וְאֶת הַשֵּׁנִי הוּא חִבֵּר אַחַר כָּךְ, וְהַסִּגְנוֹן שׁוֹנֶה לְגַמְרֵי. ”בִּרְכַּת 

אָבוֹת“ מִלָּה בְּסֶלַע, חִדּוּשִׁים מַמָּשׁ, אֵין בּוֹ סִפּוּרִים וְכַדּוֹמֶה. ”חַסְדֵי 

אָבוֹת“ – ”כְּמַעְיָן הַמִּתְגַּבֵּר“ )אבות פ“ב מ“ט(, עַל כָּל מִשְׁנָה מֵבִיא 

לְךָ רְמָזִים וְחִדּוּשִׁים וְסִפּוּרִים. וְיֵשׁ סִפּוּרִים שֶׁהוּא מַמְצִיא אוֹתָם 

ה שֶׁהָיָה“  בִּשְׁבִיל לְפָרֵשׁ אֶת הַמִּשְׁנָה, אֲבָל כְּשֶׁהוּא אוֹמֵר ”מַעֲשֶֹ

ה שֶׁהָיָה. מָלֵא חָכְמָה. )גליון 306 אות ג'(. זֶה מַעֲשֶֹ

ג. בְּיוֹם ב‘ בְּאִיָּר, יֵשׁ לָנוּ הִלּוּלָא שֶׁל רַבִּי משֶֹׁה זָקֵן מָאזוּז זצ"ל. 

בִּשְׁנַת  שָׁנִים, נוֹלַד   64 וְחַי  בְּגֶּ‘רְבָּא  הַקָּטָן  בָּרֹבַע  חָכָם  הָיָה  הוּא 

תור“ה )תרי“א( וְנִפְטַר בב‘ בְּאִיָּר תרע“ה. וּמָרָן רַבִּי כַלְפוֹן מְשַׁבֵּחַ 

אוֹתוֹ עַד מְאדֹ. הוּא לָמַד תּוֹרָה בְטרַֹח גָּדוֹל כִּי הָיָה קָשֶׁה לוֹ לְהָבִין, 

וְהוּא טָרַח הַרְבֵּה מְאדֹ עַד שֶׁנַּעֲשָׂה גְדוֹל הַפּוֹסְקִים בָּרבַֹע הַגָּדוֹל 

וּבָרבַֹע הַקָּטָן. וְאֵיךְ הוּא לָמַד? אָבִיו הָיָה עָשִׁיר וּשְׁמוֹ כָמוּס מַעְתּוּק 

וְשָׂכַר לוֹ מוֹרֶה פְרָטִי – רַבִּי חַיִּים כּהֵֹן עָלָיו הַשָּׁלוֹם בַּעַל סֵפֶר לֵב 

שׁוֹמֵעַ. )גליון 257 אות ב'(.

מתי העצל קם? 
תשובה לחידה נמצאת בעלון הנוכחי. 
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  )חובה לציין שם וכתובת בצורה ברורה!(. 

נא לשלוח התשובות עד יום ראשון בערב

פתרונות מגליון פרשת צו: מה ההבדל בין ה"מרור" שבקערה ל"חזרת" שבקערה? מרור - חסה שלמה. 
חזרת - עלי חסה.   הזוכה: אלירן אמסלם - עפולה 

פתרון התמונה: הגאון הצדיק החסיד והעניו, החכם השלם רבי פראג'י חדאד זצ"ל, נפטר ו' בניסן תשס"ה. 
מחכמי ורבני צפת של מעלה, שימש במשך שנים כחזן וקורא בבתי הכנסת העתיקים בה - אבוהב, האר"י 
הספרדי, ועוד. ולפני כן באי-ג'רבא, שם היה חברותא ושותף של הגאון הגדול הצדיק רבי בוגיד סעדון זצ"ל. 
זכה לבנים וחתנים תלמידי חכמים, ביניהם הגאון רבי מרדכי דיעי זצ"ל רבה של חצור הגלילית. יבדלח"ט 

הגאון רבי רפאל כהן שליט"א רו"מ 'יתד התשובה'.    הזוכה: צבי ברגמן - ירושלים

איסור + איסור = היתר. אסור להסתפר אצל גוי ואסור להסתכל בראי, אך אם  פסח:  מגליון  פתונות 
כשמסתפר אצל גוי מסתכל בראי מותר.   הזוכה: ישראל מאיר כהן - ירושלים 

פתרון התמונה: הגאון הגדול רבי ישועה פראג׳י פיטוסי זצ״ל ראב״ד צפת וחבר מועצת הרבנות הראשית, 
בשיחה עם הגאון הגדול רבי מניני ביתאן זצ״ל, ממשיך דרכו של הגאון הגדול רבי חומאני עלוש זצ״ל, ורב 

בית הכנסת שלו בצפת )התמונה מתוך הספר ״רבי מניני״(.    הזוכה: יהודה כהן - יבנה

על הזוכה לעקוב אחרי הודעות הדואר.  פרס שיוחזר, לא ישלח שוב.


